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Более пяти веков наука о трении использует коэффициент трения в качестве главной количествен-

ной характеристики процесса трения. Понятие о коэффициенте трения как характеристики сопротив-

ления перемещению трущихся поверхностей в скрытом виде было сформулировано Леонардо 

да Винчи. Через два века уже в явном виде, в виде формулы, коэффициент трения предстал в трудах 

Гильома Амонтона. Современная инженерия считает, что коэффициент трения не имеет физического 

смысла, он просто удобный параметр трения, легко определяемый в эксперименте. В чем физический 

смысл сопротивления перемещению трущихся поверхностей? Если выполнить термодинамический 

анализ процесса трения, рассматривая каждый деформируемый элемент контакта трения как само-

стоятельный трансформатор и рассеиватель энергии внешнего относительного перемещения (движе-

ния) поверхностей, то появляется возможность увидеть коэффициент трения в новом физическом 

смысле. Накопление контактом трения потенциальной энергии деформированной структуры (дефек-

тов кристаллического строения) есть, по существу, способ торможения движущихся относительно 

поверхностей трения. Статическая потенциальная энергия образованных дефектов строения струк-

туры контакта есть мера понижения кинетической энергии относительного движения трущихся по-

верхностей. Практицизм энергетического (термодинамического) подхода трения органично заложен 

в общей проблематике энергозатрат и экономии энергоресурсов современной трибологии. 
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сила трения, энергоресурсы, энергозатраты.  
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Abstract 

For more than five centuries, the science of friction has used the coefficient of friction as the main quan-

titative characteristic of the friction process. The concept of the coefficient of friction as a characteristic of 

the resistance to the movement of rubbing surfaces in a hidden form was formulated by Leonardo da Vinci. 

Two centuries later, the coefficient of friction appeared explicitly, in the form of a formula, in the works of 

Guillaume Amontons. Modern engineering believes that the coefficient of friction has no physical meaning, 

it is just a convenient friction parameter, easily determined in an experiment. What is the physical meaning 

of resistance to the movement of rubbing surfaces? If we perform a thermodynamic analysis of the friction 

process, considering each deformable element of the friction contact as an independent transformer and en-

ergy dissipator of the external relative displacement (movement) of surfaces, then it becomes possible to see 

the coefficient of friction in a new physical sense. The accumulation by the friction contact of the potential 

energy of the deformed structure (defects of the crystal structure) is, in essence, a method of braking friction 

surfaces moving relative to each other. The static potential energy of the formed defects in the structure of 

the contact is a measure of the decrease in the kinetic energy of the relative motion of the rubbing surfaces. 

The practicality of the energy (thermodynamic) approach of friction is organically embedded in the general 

problems of energy consumption and energy savings of modern tribology. 

Keywords: friction, resistance, energy, balance, conversion, coefficient of friction, friction force, energy re-

sources, energy consumption 
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